
Deník | Pondělí 30. 1. 2017   |  číslo 2286   |   volný prodej 10 Kč    |   řízená distribuce   |    www.e15.cz  |     

KOMENTÁŘ: TOP 09 BOJUJE O PŘEŽITÍ / str. 14

 CZK/EUR • 27,020 / 0,000 Kč       CZK/USD • 25,297 / –0,054 Kč       PX • 936,89 / –0,13 %       EURO STOXX 50 • 3303,33 / –0,48 %       ZLATO • 1184,85 $ / –0,41 %

Jihočeši zarazili 
Sobotkovo vítězné tažení
Šéf ČSSD Bohuslav Sobot-
ka utrpěl před březnovým 
sjezdem partaje debakl. 
Jihočeská krajská konfe-
rence ho jako první region 
nepodpořila v současné 
funkci, a navíc na prvního 
místopředsedu doporučila 
jeho nejhlasitějšího kritika 
Jeronýma Tejce. str. 2

ČEPS získal nejvíce peněz 
z EU na velké projekty
Provozovatel české pře-
nosové soustavy ČEPS 
dostane na stavbu nových 
vedení a rozvoden z evrop-
ského fondu pro financo-
vání klíčové infrastruktury 
přes čtyři miliony eur. Více 
dosud žádná česká firma 
z energetické části tohoto 
fondu nezískala. str. 5

Sázkovky ruší část her, 
nové spustit nemohou
Kvůli novým hazardním 
zákonům musejí sázkové 
kanceláře zastavit několik 
svých menších her. Od stá-
tu přitom stále nedostaly 
licence pro spuštění her 
nových. str. 6
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Přizpůsobíme se 
čemukoli
Byrokracie trápí jen malé hráče, 
říká generální ředitel GE  
pro střední a východní  
Evropu Peter Stračár.

ROZHOVOR

str. 8–9

Slepičí mozek  
není hloupý
Kur domácí, doložili vědci, 
umí pletichařit i ovládat 
se a v určité míře se 
orientuje i v matematice.

VĚDA

str. 13
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BENJAMIN RAMM :

Zákaz vstupu do USA se netý-
ká jen muslimů. Moje židovská 
matka, byť má britský pas, tam 
teď nemůže také. Protože se 
narodila v Iráku.

twitter.com/e15news

České ajťáky 
zlákal arabský 
svět

Blízkovýchodní investice do softwaru 
a technologií se za loňský rok přiblížily sedmi 
miliardám dolarů. Z tohoto koláče stále častěji 
ukusují i české firmy. BYZNYS / str. 4
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Konečně máme spojence
Vojenská rozvědka nejspíš dostane rozsáhlé 
pravomoci, aby mohla nahlížet do našich počí-
tačů. Vláda návrh schválila, nicméně premiér 
Sobotka má podmínku. Ministerstvo obrany by 
mělo přesvědčit poslance, že rozvědčíci nehodlají 
špehovat uživatele internetu. „Požádali jsme mi-
nistra obrany, aby nás ujistil, že nebude docházet 
k možnému narušování nebo ohrožování soukro-
mí,“ řekl po koaličním jednání předseda vlády. 
S takovým zastáním můžeme být v klidu.

Hradní mluvčí je skutečně pohotový muž. 
Prezident Trump oznámil, že osoby pocházející 
ze zemí, u nichž existují obavy z terorismu, mají 
zakázaný vstup do země na příštích 90 dnů a pro 
občany Sýrie toto nařízení platí až do odvolání. 
Ovčáček okamžitě přispěchal a příkaz objasnil: 
„Pan prezident (myšleno Zeman) se dlouhodobě 
vyjadřuje proti přijímání muslimských migran-
tů. Bezpečí občanů ČR je prioritou. Nyní máme 
spojence v USA.“ Ještěže tak. Jinak by se muslimští 
migranti z Ameriky hrnuli dál do Česka ostošest.

Činí se i lokální politici. Ti z Prahy 3 si vzali pod 
křídla farmářské trhy na náměstí Jiřího z Podě-
brad. Nově je bude provozovat Správa zbytkové-
ho majetku, firma, jejímž jediným akcionářem 
je třetí pražský obvod. Dosud měla na starosti 
správu bytových a nebytových prostor města. Tak 
o nájmech nejspíš něco ví, stačí je vyšroubovat 
a zisky jsou v kapse. Jestli se to farmářům nebude 
zamlouvat, obchodní řetězce jistě zaskočí.

n Jeronýma Tejce jakožto 
hlavního kritika vedení 
ČSSD podporuje i jiho-
moravská buňka. Přesto 
jsou jeho šance na získá-
ní postu prvního místo-
předsedy malé.

Pavel Otto

Šéf ČSSD Bohuslav Sobot-
ka poprvé před březnovým 
sjezdem partaje utrpěl debakl. 
Účastníci všech dvanácti kraj-
ských konferencí socialistů 
ho zatím hladce nominovali 
na současnou funkci, kterou 
bude obhajovat na voleb-
ním rokování v Brně. První 
výjimkou je jihočeská sociální 
demokracie. Nejenže Sobot-
kovi podporu nevyjádřila, ale 
navíc na prvního místopřed-
sedu jednoznačně doporučila 
Jeronýma Tejce, který je spolu 
s jihočeským hejtmanem Jiřím 
Zimolou nejhlasitějším kriti-
kem Sobotky. 

„Bylo to první tajné hlasová-
ní o nominacích, proběhnuvší 
konference hlasovaly veřejně. 
O to více mě podpora jihočeské 

organizace těší,“ komentoval 
výsledek Tejc. 

Pro Sobotkovu kandidaturu 
na předsedu hlasovalo jen 56 ze 
144 účastníků konference. A to 
přesto, že nemá protikandidáta. 
Naopak Tejc jako možný druhý 
muž ČSSD získal 106 hlasů, 
současná dvojka Milan Chova-
nec 26. Před týdnem Tejc svého 
soka drtivě po-
razil i na jižní 
Moravě. Pre-
miér přitom 
jasně preferuje 
Chovance. 
K Tejcovi po-
dle svých slov 
nemá důvěru.

Zimola se 
o nominaci 
na předsedu 
ani místopřed-
sedu strany 
v domovské 
organizaci neucházel. Zopako-
val, že o ně nebude bojovat ani 
na březnovém sjezdu. „Platí 
stále to, co říkám. Cítím se být 
povinován vůči svým hejtman-
ským povinnostem zde v Jiho-
českém kraji,“ řekl.

Navzdory doporučení 
jihočeských a jihomoravských 

sociálních demokratů se So-
botka s Chovancem o své posty 
obávat nemusejí. Stále za nimi 
stojí jasná většina straníků 
včetně vlivné Prahy, kterou si 
Sobotka jako premiér naklonil 
dosazením Miloslava Ludvíka 
do křesla ministra zdravotnic-
tví.

Na posty řadových místo-
předsedů mají 
nominace 
například šef 
Poslanecké 
sněmovny Jan 
Hamáček, mi-
nistr zahra-
ničí Lubomír 
Zaorálek, 
náměstky-
ně ministra 
zdravotnictví 
Lenka Teska 
Arnoštová, 
náměstek 

pražské primátorky pro do-
pravu Petr Dolínek či volební 
manažer ČSSD Jan Birke. 
U jihočeské buňky naopak 
neuspěla ministryně práce 
Michaela Marksová. Poslední 
regionální konference strany 
se bude konat v Moravskoslez-
ském kraji.  NÁZORY str. 14

Sobotkovo vítězné 
tažení zhatili Jihočeši

Zápisník  
Jany Havligerové

Protagonisté dne

Bohuslav SOBOTKA

PREMIÉR ČR

Jan KALINA

ŘEDITEL ČEPS

Donald TRUMP

PREZIDENT USA

Premiér poprvé před březnovým 
sjezdem strany utrpěl porážku, 
když na jihu Čech nezískal nomina-
ci pro obhajobu pozice šéfa strany.

str. 2

Provozovatel české přenosové 
soustavy je úspěšný v získávání 
evropských dotací, odkud získal 
nejvíce peněz z českých firem.

str. 5

Výnos o okamžitém zastavení 
přijímání uprchlíků vyvolal ve světě 
chaos a rozhořčení. Problémy měly 
především letecké společnosti.

str. 12

ČSSD JEDNALA O NOMINACÍCH. Krajská konference ČSSD se na jihu Čech konala v Hluboké nad Vltavou. 
Na snímku je jihočeský hejtman Jiří Zimola (vpravo vzadu), radní Miroslav Joch (vlevo), premiér a předseda 
sociální demokracie Bohuslav Sobotka (vpředu vpravo) a místopředseda a ministr zahraničí Lubomír Zaorálek 
(vpředu vlevo).
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Navzdory doporučení 
jihočeských 
a jihomoravských 
sociálních demokratů 
se Sobotka 
s Chovancem o své 
posty obávat nemusejí.



Střednědobá strategie Vize 
2030, kterou o víkendu před-
stavila TOP 09, má směřovat 
ke zvýšení životní úrovně 
Čechů, snížení zdanění práce 
a zavedení společné evropské 
měny v zemi. Strana považuje 
také za zásadní zakotvení Čes-
ka v Evropské unii a v Seve-
roatlantické alianci, a i proto 
chce zvyšovat výdaje na obra-
nu, aby země dostála svým 
mezinárodním závazkům. 

„Chceme prosazovat zájmy 
střední třídy, tedy odpověd-
ných lidí, kteří stavějí na svých 
znalostech,“ řekl předseda 
TOP 09 Miroslav Kalousek. Po-
dle něj chce strana zajistit, aby 
se do roku 2030 životní úroveň 
v Česku srovnala s Německem. 
„Český dělník, technik či vědec 
není o nic méně nadaný než 
ten německý. Jestliže opravdu 
využijeme veškerý tvůrčí po-
tenciál, tak není žádný důvod, 
aby se během tří volebních 
dekád ty životní úrovně k sobě 
neblížily,“ řekl Kalousek.

Za základ pro konkuren-
ceschopnost Česka považuje 
TOP 09 vzdělání. „Prosperita 
naší země stojí a padá se 
schopností přizpůsobit se 

možnostem, které přináší 
globální společnost,“ upo-
zornil školský expert strany 
a senátor Jiří Růžička.

TOP 09 chce také zajistit 
ekonomickou stabilitu země. 
K ní by podle strany přispělo 
i zavedení eura, které si přeje 
výrazně dřív než v roce 2030. 
Europoslanec Luděk Nieder-
mayer také vyzdvihl potřebu 
snížit zdanění práce, které 
podle něj nejvíc postihuje lidi 
se středními příjmy. 

Z představené Vize 2030 
bude vycházet i program 
TOP 09 pro podzimní volby 
do sněmovny. Strana ho chce 
představit v polovině roku. 
Průzkum společnosti STEM 
minulý týden sliboval TOP 09 
pouze 4,6 procenta hlasů, což 
by ke vstupu do sněmovny 
nestačilo. V pátečním prů-
zkumu společnosti CVVM ale 
strana měla osmiprocentní 
podporu. Miroslav Kalousek 
chce se svou stranou v pod-
zimních volbách do sněmov-
ny dosáhnout dvouciferného 
výsledku. Hlasy, které volají 
po jeho odstoupení z čela 
strany, jsou podle něj jen 
ojedinělé. /čtk/ NÁZORY str. 14

TOP 09 cílí 
na střední třídu 

PRAHA www.E15.cz | 3 |

OPRAVA SE PROTÁHNE. Soubor Státní opery Praha působí po dobu rekonstrukce na dalších 
scénách Národního divadla.
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n Zahájení generální 
rekonstrukce Státní 
opery v Praze hrozí až 
několikaměsíční skluz. 
Soutěž skončila na sto-
le Úřadu pro ochranu 
hospodářské soutěže.

Daniel Novák

Peripetie s prestižní zakáz-
kou na opravu Státní opery 
v Praze nekončí. Národní 
divadlo na základě dopo-
ručení vládou jmenované 
hodnoticí komise těsně před 
Vánoci vybralo jako vítěze 
společnost Hochtief CZ. 
Nabídla, že zakázku udělá 
za 858 milionů korun. Podle 
informací deníku E15 se 
ale proti výsledku tendru 
odvolala k ÚOHS tuzemská 
stavební jednička Metrostav. 
Termín pro podání odvolání 
vypršel v pátek o půlnoci. 

Národní divadlo si není 
vědomo žádného pochybení. 
„Vyhodnocení veřejné za-
kázky probíhalo v souladu 
se všemi zákonnými nároky 
a v optimálních lhůtách. 
Všichni uchazeči o tuto ve-
řejnou zakázku splnili kvali-
fikační předpoklady a nikdo 
nebyl ze soutěže vyloučen,“ 
reagoval mluvčí Národního 
divadla Tomáš Staněk. 

Z prostředí neúspěšných 
uchazečů se na způsob vy-
brání vítěze snesla kritika. 

„Hodnotitelé například 
pominuli skutečnost, že 
některé soutěžící firmy ne-
byly schopny prokázat, zda 
někdy historickou budovu 
opravovaly, to jest, zda mají 
s takovýmto druhem staveb 
zkušenost, či zcela nebo 
částečně nesplnily požado-
vaná kritéria: neuvedly, zda 
mají potřebné technické 
vybavení či odborně fundo-
vané restaurátory,“ uvedl 
jeden z nich, který si přál 
zůstat v anonymitě. 

V případě Metrostavu 
jeho důvody pro 
odvolání k anti-
monopolnímu 
úřadu nejsou 
známé. Firma 
informaci 
nekomento-
vala.  

Hochtief 
CZ tvrdí, že 
všechny kvali-
fikační předpo-
klady splnil. „Naše 
společnost v minulosti 
úspěšně zrealizovala celou 
řadu rekonstrukcí histo-
rických objektů. Jako pár 
příkladů uvádím rekonstruk-
ci národní kulturní památky 
Vítkov, rekonstrukci jedenác-
ti historických objektů na zá-
meckém návrší v Litomyšli, 
revitalizaci kláštera Broumov 
a v neposlední řadě rekon-
strukci barokního hospitalu 
Kuks,“ sdělil mluvčí Hochtie-
fu Michal Talian. 

Rozhodnutí ÚOHS bude 
pro osud rekonstrukce 
Státní opery klíčové. 
„Pokud stěžovatel uspěje, 
rozhodnutí zadavatele 
o výběru úspěšného zájem-
ce o veřejnou zakázku bude 
zrušeno, může být zrušeno 
i celé zadávací řízení,“ řekl 
advokát Bystrík Bugan. 

K verdiktu může být ješ-
tě dlouhá cesta. Úřad sice 
musí rozhodnout do jed-
noho měsíce od zahájení 
řízení, ale komplikované 
tendry může řešit i dva 

měsíce. 
„Věříme, že Úřad 
pro ochranu 

hospodář-
ské soutěže 
zaujme své 
nezávislé 
stanovis-
ko v době 

velmi blízké, 
aby mohlo 

dojít k zahá-
jení realizace již 

zpožděné generální 
rekonstrukce Státní opery,“ 
dodal zástupce Národního 
divadla. 

Úřad však řízení může 
přerušit například pro zís-
kání odborných posudků. 
V takovém případě pak 
na rozhodnutí antimono-
polních úředníků lze čekat 
i měsíce. Podle původního 
harmonogramu se mělo 
začít stavět už loni na pod-
zim.

Tendr na Státní operu skončil 
u antimonopolního úřadu

Vítězem tendru je 
společnost Hochtief CZ, 

která nabídla, že zakázku 
udělá za 

858
milionů korun.

Babiš si bude stěžovat 
Evropské komisi
Jedna z firem holdingu Agro-
fert podá stížnost k Evropské 
komisi kvůli českému zákonu 
o střetu zájmů. V pořadu 
Partie televize Prima to řekl 
vlastník Agrofertu a vicepre-
miér Andrej Babiš (ANO). Po-
dle něj stát zákonem porušuje 
evropské právo, protože ome-
zuje jeho vlastnická práva.

Čech dostal v Súdánu 
vysoký trest 

Súdánský soud poslal na 20 let 
do vězení českého občana 
Petra Jaška. Uznal ho vinným 
ve všech bodech obžaloby 
včetně špionáže. Česká diplo-
macie je rozsudkem znepo-
kojena a ministr zahraničí 
Lubomír Zaorálek považuje 
za prioritu zajistit Jaškovo 
propuštění a návrat do Česka.

Poslanci chtějí řešit škody 
způsobené kormorány 

Skupina poslanců navrhuje 
vložit do zákona tříleté pře-
chodné období pro vyplácení 
náhrad za škody, které na ry-
bách způsobili kormoráni. 
Jejich návrh vychází z toho, 
že kormorán už od roku 2013 
není uveden ve vyhlášce 
na seznamu zvláště chráně-
ných živočichů, a stát proto 
nevyplácí náhrady za škody, 
které způsobí. /čtk/

Krátce
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n Datová centra pro 
těžaře či bankov-
ní software – také 
o takové zakázky 
v arabských zemích 
bojují české firmy. Na 
Blízkém východě utr-
ží stamiliony korun.

Daniel Novák

Tuzemský trh už řadě firem 
v IT branži nestačí. Pronikají 
i do exotických regionů typu 
Blízkého východu, kde vlády 
o překot investují do digita-
lizace a korporace lijí kapitál 
do rozvoje technologické 

infrastruktury a IT řešení. 
„Proti Evropě jsou firmy i in-
stituce na Blízkém východě 
ochotnější zavádět 
novinky. České 
firmy například 
ve vývoji apli-
kací či v oblasti 
hardwarových 
řešení mají 
nápady a ev-
ropskou kva-
litu, které jsou 
v tamním regionu 
žádány,“ uvedl Jan 
Rezek, marketingový šéf 
dodavatele datových center 
Altron. 

Firma je už kolem Perského 
zálivu jako doma. V poslední 
době tam například dodala 

systém monitorování datové-
ho centra společnosti Interna-
tional Petroleum Investment 

Company ze Spoje-
ných arabských 

emirátů, jež má 
podíl v OMV. 
Do oblasti 
dodává i spe-
ciální mobilní 
datová centra.   

Novou firmu 
pro expanzi 

na Blízký východ 
i do dalších regionů 

založila skupina Mibcon, 
jeden z největších tuzem-
ských partnerů softwarového 
gigantu SAP. „V Saúdské Ará-
bii jednáme o zakázkách pro 
banky. Tamní zakázky jsou 

obrovské. Neexistují tam malé 
tendry,“ uvedl šéf Mibconu 
pro strategii Jan Holík. 

Dodavatel tiskových řešení 
Y Soft z Brna obchoduje 
v zemích Perského zálivu 
téměř deset let. V roce 2012 
otevřel v Dubaji pobočku, jež 
obsluhuje i severní Afriku 
a Indii. „Na našich tržbách se 
Blízký východ podílí dvanácti 
procenty,“ sdělil mluvčí Y 
Softu Jan Hrabovský. Ročně to 
představuje zhruba osmdesát 
milionů korun.

Podle poradenské spo-
lečnosti International Data 
Corporation se blízkový-
chodní investice do softwaru 
a technologií loni blížily 
sedmi miliardám dolarů. 

Čeští IT  odborníci 
dobývají Blízký východ

Země Perského  
zálivu se na tržbách  

dodavatele tiskových 
řešení Y Soft z Brna 

podílejí už

12 %.
sUsto

 Co se děje na IT trhu?
V oběhu je dost peněz a je 
dobrá doba pro akvizice. 
Trh se koncentruje. Napří-
klad skupiny programátorů 
na volné noze se seskupují 
do menších firem. Do byz-
nysu přichází hodně lidí 
pod třicet let, kteří, když 
se výhledově nedostanou 
ke kormidlu, ztratí motivaci. 
Je to hodně vidět na kon-
zultačních softwarových 
firmách, jež vznikly v deva-
desátých letech. Dnes v nich 
sedí vyhořelí padesátníci. 

 Vás chtěl také někdo 
koupit?
Ze zahraničí jsme měli něko-
lik nabídek na převzetí nebo 
fúzi. Ale vždycky, když k nám 
pak přišli, zjistili, že jsme 
moc velcí. Fúze v IT je navíc 
hodně složitá. Pracovní ná-

stroj je člověk, a když někoho 
koupíte, tak vám nikdo neza-
ručí, že se firma nerozpadne. 
Příkladů podobných krachů 
je hodně.  

 Na čem vyděláváte?
Nevyvíjíme software na za-
kázku, spíše využíváme 
programy třetích stran, ale 
něco máme i svého. Děláme 
podporu procesů ve firmách. 
Jsme jedním z největších 
tuzemských partnerů SAP. 
Nechodíme primárně do stát-
ní správy. Soustředíme se 
na maloobchod, velkoobchod 
a logistiku. Mezi naše klienty 
patří Kaufland, Siko nebo 
Rock Point.  

 Do veřejných zakázek 
nechodíte kvůli korupci?
O to nejde. Problém je cena 
jako hlavní kritérium soutě-

že. Velké firmy jsou schopné 
zakázku dotovat, protože 
vědí, že se jim to do budouc-
na vrátí na servisních poplat-
cích. Jako u aut se nevydělává 
na pevných projektech, ale až 
na servisu. Výběrová řízení 
se navíc vlečou. Kromě toho 
bývají zadání nesmyslná, čas-
to ani nemáte šanci pořádně 
zjistit, co vlastně budete 
dělat.  

 Marže v branži jsou 
tedy pod tlakem?
Klienti žádají čím dál složi-
tější implementace. Ovšem 
za týž čas a nižší ceny. Marže 
tedy klesají. Za poslední čtyři 

roky tak o čtvrtinu. Obrat 
nám přitom ale roste. Za loň-
ský rok se celá skupina při-
blížila třem stům milionům 
korun. Současně investujeme, 
hlavně do nových techno-
logií. To stojí hodně peněz, 
v našem případě miliony 
korun ročně.   

 Zakázek je hodně?
Práce je víc než lidí na trhu. 
Stejně jsou na tom zákazní-
ci. Ti nedokážou sehnat ani 
skladníka, natož my progra-
mátora. 

 Kam firmu strategicky 
směřujete?
Založili jsme společnost 
Mibcon NDC, s níž se chceme 
více orientovat na cloudové 
služby a zahraniční trhy. 
Zakázky už máme například 
v Rakousku, Německu nebo 
Anglii. Ve skupině je 150 lidí. 
Museli jsme vytvořit holdin-
govou strukturu, abychom 
pokryli požadavky zákazní-
ků. Drtivá většina produktů 
vznikla na základě tlaku 
zákazníka, ne tak, že jsme si 
to vymysleli.

Na trhu chybějí skladníci, natož 
programátoři, říká šéf Mibconu 
n V IT branži se o zakázky bojuje stejně tvrdě 
jako ve stavebnictví. Nejedna firma se proto 
veřejným tendrům obloukem vyhýbá. Kromě 
toho chronicky scházejí lidé, říká Jan Holík, 
spolumajitel a šéf strategie skupiny Mibcon.  

Turecká elektrárna 
může připadnout bance
Česká exportní banka 
možná získá rozestavě-
nou tureckou elektrárnu 
Yunus Emre, jejíž stavbu 
úvěrovala. Ministr financí 
Andrej Babiš (ANO) podle 
deníku HN chce na pro-
dej rozestavěných bloků 
vypsat tendr s nejnižší 
cenou 11,7 miliardy korun, 
což odpovídá pohledávce 
ČEB za tureckou stranou. 
Do tendru se přihlásí 
i ČEB. 

Distribuční síť vyjde  
na více než půl miliardy
Společnost ČEZ Distribuce 
vybuduje na Chrudim-
sku a Svitavsku novou 
distribuční síť elektrické 
energie. Investovat do ní 
do konce příštího roku 
hodlá 650 milionů korun. 
Nynější síť je již na hranici 
kapacity, firmy v regionu  
proto musejí se svými 
investicemi čekat.

Volná byla v Praze 
každá desátá kancelář
Podíl volných kanceláří 
v Praze na konci loňského 
roku činil 10,6 procenta, 
meziročně klesl o čtyři 
procentní body. Oproti 
konci třetího čtvrtletí byl 
nižší o 1,1 procentního 
bodu. Nejvíce prázdných 
kanceláří bylo v Praze 7, 
a to 15,7 procenta, nejmé-
ně v Praze 8 (8,5 procenta). 
Ukazují to data sdružení 
realitních poradenských 
firem Prague Research 
Forum.

Řidiči koupili dálniční 
známky za 1,5 miliardy
Výnos z prodeje dálnič-
ních známek na letošní 
rok se meziročně zvý-
šil o procento na 1,48 
miliardy korun. Třetinu 
prodala Česká pošta, 37 
procent Autoklub Bohe-
mia Assistance a zbytek 
připadl na společnost 
MTX. Vyplývá to z údajů 
sdružení České pošty, ABA 
a společnosti MTX, které 
známky distribuuje. Plat-
nost loňských dálničních 
známek končí 31. ledna. 
Známky stojí stejně jako 
v loňském roce, na      rok 
tedy 1500 korun. /čtk/
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n Na rozvoj klíčové 
energetické infra-
struktury dosud 
Česko získalo z ev-
ropských zdrojů šest 
milionů eur. 

Jan Stuchlík

Provozovatel české přeno-
sové soustavy ČEPS dosud 
získal na přípravu a stavbu 
nových vedení a rozvoden 
z evropského fondu pro 
financování klíčové infra-
struktury přes čtyři milio-
ny eur. To je nejvíce, kolik 
české firmy z energetické 
části toho balíku inkasovaly. 
Další dva miliony eur může 
ČEPS dostat ještě v prvním 
pololetí. 

Peníze poslouží ke zpra-
cování dokumentace pro 
územní rozhodnutí stavby 
vedení Vítkov–Přeštice 
a Vernéřov–Vítkov 
a nové rozvodny 
Vítkov.

„Získané 
dotace doka-
zují, že náš 
investiční 
plán obsahu-
je projekty, 
které zajistí 
spolehlivý 
provoz přenoso-
vé soustavy a také 
přispívají k naplnění 
evropských cílů s ohledem 
na bezpečnost propojené 
soustavy,“ uvedl šéf ČEPS 
Jan Kalina. Dotace se nicmé-
ně na celkových několikami-
liardových nákladech staveb 

podílejí jen v jednotkách 
procent. 

Z téhož fondu získal přes 
1,5 milionu eur také správce 

tranzitních plynovodů 
Net4Gas na příprav-

né studie propo-
jení do Polska 

a Rakouska. 
Na stavbu 
plynovodu 
do Polska 
mohla firma 

spolu s pol-
ským Gaz 

System použít 
63 milionů eur, ale 

kvůli zpoždění projek-
tu peníze propadly a bude 
třeba o ně znovu žádat.

Dva projekty má na sezna-
mu prioritních evropských 
staveb i provozovatel ropo-
vodů MERO. Týkají se zvý-

šení kapacity ropovodu TAL, 
jímž do Česka proudí ropa 
z Terstu, a nového ropovodu 
do německé rafinérie Leuna. 
„Projekty jsou v počáteční 
fázi příprav. O dotaci jsme 
nepožádali, neboť o realizaci 
zatím nebylo rozhodnuto,“ 
uvedla mluvčí MERO Rado-
míra Doležalová.

Ve hře o peníze na klíčo-
vou infrastrukturu je také 
Energetický a průmyslový 
holding prostřednictvím 
slovenské dcery Eustream, 
která provozuje sloven-
ské tranzitní plynovody. 
Ta v listopadu požádala 
o dotaci na stavbu plyno-
vodu do Polska a o peníze 
na studii proveditelnosti 
plynovodu Eastring, jenž by 
měl propojit střední Evropu 
s Balkánem. 
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Na přípravu  
staveb vedení  

a rozvoden získal   
ČEPS z evropského  

fondu zatím

4
miliony eur.

264506/30 inzerce

ČEPS získal na energetiku 
nejvíce evropských peněz 

Kapitánské 
průkazy  
propadají
Státní plavební správa 
žasne, jaké množství lidí 
si rázem nechalo propad-
nout průkaz způsobilosti 
pro řízení lodí. Ke konci 
loňského roku jich v Česku 
propadlo 14 200. Uvedla to 
Taťána Sudová, která má 
na starosti správu dokladů 
osob na Státní plavební 
správě. Ke konci loňského 
roku vypršelo 15 500 star-
ších průkazů a 1300 lidí si 
starší osvědčení nechalo 
vyměnit za nové.

Důvody, proč si tolik 
lidí nechalo průkazy, za 
jejichž nabytí se platí tisí-
ce, propadnout, plavební 
správa nezná. Zatím ale 
neeviduje nikoho, kdo by 
kvůli neplatnému průkazu 
požádal o vydání nového. 

Lidí, kteří v Česku 
mohou řídit loď, je podle 
evidence plavební zprávy 
zhruba sto tisíc. /čtk/



n Začínají jednání se 
šesti zájemci o dodání 
nového reaktoru pro 
nový jaderný blok 
v Česku.

Ruská státní společnost 
Rosatom nabízí Česku pro 
stavbu nového jaderného 
bloku reaktor takzvané nové 
generace III+, uvedl první 
náměstek šéfa společnosti 
Rosatom Kirill Komarov. 
První ruský reaktor typu, 
který by přicházel v úvahu, 
už pracuje od srpna v Novo-
voroněžské jaderné elek-
trárně. 

Na ministerstvu průmyslu 
a obchodu se od čtvrtka ko-
nají konzultace s jednotlivý-
mi zájemci, jež mají skončit 
10. února. Každému mají být 
věnovány dva dny, Rosa-
tom přišel na řadu první. 
O stavbu nového jaderného 
bloku v Česku se zajímá 
šest společností a projektů. 
Kromě Rosatomu jsou to 
francouzská EDF, americko-
-japonský Westinghouse 
Electric Company, jihokorej-
ská společnost KHNP, čínská 
China General Nuclear 
Power a společný projekt 
francouzské Arevy a japon-
ské Mitsubishi Atmea.

Model financování nového 
rekatoru chce Rosatom ne-
chat na české vládě. Koma-
rov uvedl, že firma je 
připravena se pří-
padně zúčastnit 
realizace tako-
vého projek-
tu. „Máme 
zkušenosti 
s výstavbou 
jaderných 
elektráren při 
různých mode-
lech financování. 
Například v Ma-
ďarsku budeme stavět 
jadernou elektrárnu Paks při 
použití mezivládního úvěru, 

ve Finsku jsme spoluin-
vestory projektu výstavby 
jaderné elektrárny Hanhikivi 

a pomáhali jsme při 
získávání úvěru, 

v Íránu nové blo-
ky elektrárny 
Búšehr finan-
cuje íránská 
strana,“ uvedl 
Komarov. 
Reaktor typu 

VVER-1200 po-
dle něj odpovídá 

bezpečnostním 
požadavkům přija-

tým v souvislosti s havárií 
japonské jaderné elektrárny 
Fukušima v roce 2011.

Způsob financování 
představuje největší brzdu 
výstavby nového jaderného 
bloku. Ministr průmyslu 
Jan Mládek (ČSSD) minulý 
týden po jednání vládního 
jaderného výboru sdělil, že 
v otázce nepanuje shoda. 
Ministr financí Andrej Babiš 
(ANO) před jednáním uvedl, 
že dokud bude ministrem 
financí, stát stavbu reaktoru 
nepodpoří. ČEZ si podle něj 
může bez problémů půjčit 
peníze na trhu. Také Mládek 
uvedl, že by byl raději, kdyby 
se výstavba bloku uskutečni-
la bez státních garancí. /čtk/
 Více E15.cz
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n Kvůli novým ha-
zardním zákonům 
musejí sázkové kance-
láře zastavit několik 
menších her. Od státu 
přitom stále nemají 
licence pro spuštění 
her nových.

Dušan Kütner

Rozčarování vyvolává 
u části sázkařů rozhodnutí 
sázkových kanceláří zrušit 
část menších her. Důvodem 
jsou nové zákony o hazardu, 
které platí od ledna a jež 
nedovolují hry v dosavadní 
podobě provozovat. Firmy by 
naopak chtěly spustit nové 
a lukrativnější hry jako třeba 
on-line kasino, ale kvůli prů-
tahům stále nemají dotyčné 
licence.

Například Chance počítá 
s tím, že zruší kostky a poker. 
U nich ale lidé na rozdíl 
od klasických her nehrají 
proti sobě na skóre, ale sázejí 
na to, zda u pokeru padne do-
tyčná kombinace karet jako 

například dvojice, trojice či 
postupka. U kostek sázejí, 
zda v případě dvou kostek 
padnou stejná čísla či třeba 
na přesný součet. Na to firma 
vypisuje kurzy stejně jako 
u sportovních zápasů.

„Poker 
i Kostky zatím 
nerušíme, ale 
je to v plánu,“ 
upřesňuje 
mluvčí firmy 
Markéta 
Světlíková. 
„Kvůli změně 
loterijního zá-
kona bychom 
po skončení 
přechodného 
období na tyto 
dvě losova-
né sázky potřebovali jinou 
licenci, než kterou máme,“ 
dodala. Chance tak počítá 
s tím, že lidé přejdou k loterii 
Korunka, kterou na jejích po-
bočkách nabízí stejnojmenná 
firma.

V případě Tipsportu 
se problém týká pěti her 
nazvaných Linie, Grand, 
Rondo, Pyramida a Ruleta. 
Ty  by rovněž měly skončit 

do konce roku. Důvodem je 
rovněž nutnost žádat o nové 
licence. „Vyhodnotili jsme si, 
že podstupovat nová licenční 
řízení pro nás nemá ekono-
mický smysl,“ podotkl mluv-
čí Tipsportu Václav Sochor 

s tím, že firma 
s takovým 
výkladem no-
vého zákona 
nesouhlasí. 
„Nechceme se 
ale s licen- 
čním orgánem 
dohadovat 
a vycházíme 
ministerstvu 
vstříc, přes-
tože některé 
z těchto her 
jsme provozo-

vali déle než dvacet let a zá-
kazníci jsou na ně zvyklí,“ 
dodal Sochor.

Rušení se týká také Fortu-
ny, která zrušila sázky nazva-
né Expert, ale také například 
sázky na světové loterie či 
příjem sázek na soutěže 
s účastí hráčů mladších 
osmnácti let – například 
na mistrovství světa v hokeji 
hráčů této věkové kategorie.

Sázkovky: Rušit hry 
musíme, ale spouštět 
nové nemůžeme

Každý z uchazečů 
o dodávku jaderného 

reaktoru pro Česko má

2 dny
na prezentaci  
své nabídky.

Chance počítá, 
že lidé přejdou 
ke hře Korunka, 
kterou na jejich 
pobočkách nabízí 
stejnojmenná 
firma.

STAVEBNÍCI VE ZNOJMĚ obnovili práce na stavbě silničního 
obchvatu od silnice I/38, jenž má centru historického města 
odlehčit až o deset tisíc aut denně. Dílo za 264 milionů korun 
má být hotovo v roce 2019, ale práce od léta stály poté, co se 
firma SDS Exmost ocitla v insolvenci a propustila většinu lidí.

OBCHVAT POKRAČUJE
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Rusové nabízejí reaktor nové generace

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/rusove-nabizeji-cesku-reaktor-nove-generace-cez-si-na-nej-bude-muset-pujcit-1328194/
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n Mezinárodní te-
levizní kanál VTV4 
vysílaný z Vietnamu 
by mohl mít konku-
renci přímo v Česku. 
Vietnamská komunita 
právě zvažuje nabíd-
ku brněnské BTV.

Tomáš Stingl

Téměř šedesát tisíc Viet-
namců, z nichž mnozí ještě 
neumějí příliš dobře česky – 
právě na ně by v Česku mohl 
zacílit nový televizní 
kanál. O nápadu 
informovala Čes-
ko-vietnamská 
společnost, 
která v tuzem-
sku sdružuje 
byznysmeny 
obou národ-
ností. S na-
bídkou se na ni 
obrátila brněnská 
televize BTV zastou-
pená firmou Fimada Group.  

„Na trhu je volný prostor 
umožňující  vznik televize 
pro významnou národnostní 
menšinu žijící v Česku,“ uvedl 
ředitel Fimada Group Jakub 
Veselý s tím, že vysílání by 
využívalo jak češtinu, tak vi-
etnamštinu.

„Vietnamci nabídku uvítali 
a teď ji zvažují. Na investici 
do televize by museli spo-
lečně vložit peníze. Bylo  by 
to vůbec první takové vysílání 
v Evropské unii,“ informoval 

předseda Česko-vietnamské 
společnosti Marcel Winter. 
„Naprostá většina naší ko-
munity zatím sleduje televizi 
VTV4,“ uvedla Vietnamka 
Anh Thu Pham, která působí 
v pražském vzdělávacím 
centru Olymp. 

VTV4 je vietnamská státní 
televize, která vysílá 24 hodin 
denně na pět kontinentů. 
Česká komunita Vietnamců 
ji sleduje na internetu, přes 
satelit či kabelové televize. 

„Nápad vytvořit novou 
vietnamskou televizi přímo 
v Česku je skvělý. Změnila se 

totiž naše mentalita. 
Z bývalého pocitu 

„jsem tu na chvil-
ku“ je teď 

postoj „v Česku 
budou žít 
i další genera-
ce mé rodiny“. 

Televize by 
tedy mohla být 

dlouhodobým 
projektem. Určité 

pokusy vytvořit ji tu 
už byly, ale ne- 

úspěšné,“ říká Anh Thu 
Pham.

Zda se mezi Vietnamci 
najdou investoři, kteří budou 
ochotni projekt zafinanco-
vat, bude jasnější ve druhé 
polovině února. „Teď začala 
oslava největšího vietnam-
ského svátku, nového lunár-
ního roku. To jsou všichni 
Vietnamci s rodinami a moc 
nepracují, odpověď lze čekat 
po skončení svátků,“ vysvětlil 
Marcel Winter.

Čeští Vietnamci 
zvažují nabídku 
na vlastní televizi

Nová televize  
vysílaná v tuzemsku 

ve vietnamštině i češtině  
by cílila na komunitu

60
tisíc Vietnamců.

Na komunitu Asijců žijících v Česku se pokusila zacílit kabelová 
televize UPC. V roce 2015 jim nabídla programový balíček Asie. 
Nenabízel původní tvorbu, ale šest asijských televizních stanic, 
přesněji dvě vietnamské, tři čínské a jednu jihokorejskou. Balíček 
ale neuspěl a UPC ho už nebude nabízet. „Objednalo si jej pouze 
několik set klientů. Většina programů je volně dostupná. Jediný 
placený program NetViet měl dramaticky nízkou sledovanost, a proto 
jsme se rozhodli smlouvu na jeho distribuci neprodlužovat,“ uvedl 
mluvčí společnosti Jaroslav Kolár. Ostatní programy budou moci 
předplatitelé nadále přijímat. UPC zatím nezvažuje přidání dalších 
vietnamských kanálů. „Poptávka tu sice je po jinak nedostupných 
programech VTV1 a VCTV, to by ale znamenalo zásadně investovat 
do propojení Vietnamu se střední Evropou,“ uvedl Kolár.

Televizní balíček Asie  
od UPC neuspěl a končí

265491/10 inzerce

n Ze všech pojišťo-
vacích segmentů se 
v loňském roce nejvíce 
dařilo neživotnímu 
pojištění se vzestupem 
o 4,5 procenta.

Pojišťovny v loňském roce 
vybraly na pojistném celko-
vě 118,5 miliardy korun, což 
je o 2,1 procenta meziročně 
více než v předchozím roce. 
Zatímco životní pojištění 
kleslo o 1,8 procenta, naopak 
neživotní pojištění vzrostlo 
o 4,5 procenta. Vyplývá to 
z dat České asociace pojišťo-
ven, která sdružuje pojišťov-
ny s 97procentním podílem 

na trhu. Předloni trh vzrostl 
o procento na přibližně  
116 miliard korun. 

„Velmi dobré výsledky 
neživotního pojištění jsou 
spojené zejména s oživením 
ekonomiky a nárůstem pro-
dejů vozidel. Pozitivní vývoj 
je zapříčiněn vyšším počtem 
pojistných smluv, nikoli 
růstem cen pojištění,“ uvedl 
výkonný ředitel asociace Jan 
Matoušek. „V životním po-
jištění je patrné, že veřejná 
diskuze spojená s nárůstem 
finanční gramotnosti klien- 
tů pojišťoven zpomalila 
fenomén takzvaného pře-
pojišťování. Očekáváme, že 
se v praxi projeví i nedávno 
přijatá regulace výplat pro-

vizí zprostředkovatelům,“ 
dodal k výsledkům.

Životní pojištění kleslo 
na 43,7 miliardy korun. Ne-
gativní zprávu pro životní 
pojištění představuje dál 
skutečnost, že celkový počet 
smluv stále klesá. Ve srov-
nání se stavem na konci 
roku bylo ukončeno asi 
162 tisíc smluv životního 
pojištění.

Předepsané pojistné ne-
životního pojištění dosáhlo 
74,8 miliardy korun. Pojiště-
ní odpovědnosti z provozu 
vozidla stouplo o 2,6 pro- 
centa, havarijní pojištění 
o 9,5 procenta a pojištění 
podnikatelských rizik  
o 3,4 procenta. /čtk/

Lidé se loni méně pojišťovali



 Česko mělo v roce 
2015 kolem 220 
patentů u Evropského 
patentového úřadu, 
Švýcarsko sedm tisíc.
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Školy jsou 
odtržené od světa
n Střední Evropě 
nechybějí chytré 
mozky, šikovné 
ruce ani nadšení 
pro náročnou 
práci. Proti 
Číně a asijským 
tygrům je region 
prozatím o krok 
vpřed, v jednom 
však selhává. 
Schopnost prodat 
dobrý nápad je 
podle generálního 
ředitele GE pro 
střední a východní 
Evropu Petera 
Stračára stále 
ještě v plenkách, 
což se pro budoucí 
vývoj zdejších 
ekonomik může 
stát osudným.

Jaroslav Bukovský

 V říjnu jste si plácli 
s českou vládou na vý-
stavbu továrny na letecké 
motory. Kdy padlo první 
rozhodnutí jít vyrábět 
do Česka a co bylo jeho 
hlavním důvodem?
Prvním rozhodnutím 
bylo vyvinout nový motor 
v Evropě, vidíme zde velkou 
sílu v technologiích i schop-
nostech. Pokud jde o Česko, 
od roku 2008 tu vlastníme 
Walter Aviation, byla zde sil-
ná báze pro letecké techno-
logie a za tu dobu jsme měli 
s Českem dobrou zkušenost. 
Jsou tu dobré vysoké školy 
i diskuze s partnery z vlády 

a univerzit dopadla dobře. 
Některé komponenty se 
sice vyvíjejí i jinde, v Pol-
sku nebo v Itálii, takže jde 
o mezinárodní projekt, ale 
jeho domovem bude Česko. 
Tady se bude motor vyrábět 
a dále vyvíjet a kompetenční 
centrum bude v Praze. Střed-
ní Evropa je jako celek velice 
konkurenceschopná, i pokud 
ji srovnám třeba s Čínou 
nebo asijskými tygry.

 Jak velká investice to 
nakonec bude? Nejdříve se 
mluvilo o 10 miliardách, 
pak šlo číslo podstatně 
dolů.
Je potřeba to rozdělit na ně-
kolik částí. Vývoj nového 

a certifikace proběhnou tady. 
Pak bude následovat další 
investice do stavby závodu. 
To je ta dohoda, kterou jsme 
podepsali s českou vládou. 
Že se postaví nová výrobní 
kapacita a že tu budou inže-
nýrské kapacity na výrobu 
a vývoj motoru. Životní cyk-
lus motoru je 15 až 20 let, což 
je proti jiným průmyslovým 
oborům podstatně více. Zde 
ještě úplně přesné číslo není, 
ale bude to také podstatná 
investice s tím, že závod 
by měl v roce 2022 už stát 
a začít výrobu. První start 
motoru plánujeme někdy 
v roce 2018.

 Hovoříte o síle Evropy. 
Jak si stojí ve srovnání se 

Spojenými státy? Byl to 
jediný důvod, proč jste se 
rozhodli jít s novým projek-
tem na starý kontinent?
Evropa je ve srovnání se 
Spojenými státy plně konku-
renceschopná. Ale v té době 
zrovna v Americe probíhala 
diskuze o obnovení mandá-
tu Exim banky podporující 
exportéry v zahraničí. Byli 
jsme jednou z firem, které se 
silně zasazovaly, aby banka 
dále fungovala, protože je 
důležitá pro export, a spous-
ta zákazníků toto financo-
vání vyžadovala. To možná 
rozhodnutí jít do Evropy 
trochu urychlilo.

 Jde o sofistikovanou vý-
robu, firmy v Česku přitom 
už léta naříkají, že tu je ex-
trémní nedostatek pracovní 
síly, zejména v technických 
profesích. Nebáli jste se, že 
tu narazíte?
Tenhle problém je nyní 
všude, v Česku ale podle naší 
zkušenosti lidé jsou. Navíc 
budeme spolupracovat s vy-
sokými školami a experty si 
vycvičíme.

 
 Koncept Průmyslu 4.0 

vyvolal řadu obav ze ztráty 
pracovních míst. Jak to vi-
díte jako průkopníci tohoto 
trendu?
Strach je normální a lidský, 
ale lidstvo tímto typem 
změn prochází pořád. 
Pokud nechcete být vlečeni 
vývojem, ale chcete ho určo-
vat, musíte jít touto cestou. 
I v Průmyslu 4.0 vznikají 
požadavky na nová pra-
covní místa a nové byznys 
modely. Lidé se ale budou 
muset učit novým věcem 
více než dříve. 

 Takže se bude muset 
změnit i tvář současného 
školství…
Ano, a to zásadně. To největ-
ší, co je třeba, je být pružný 
a naučit se přizpůsobit, umět 
si získat aktuální informace. 
A mít drajv, což je vlastnost 
číslo jedna.

 
 Flexibilita českého škol-

ství přitom není jeho silná 
stránka…
Chce to více propojit školství 
s byznysem. Ve střední 
Evropě stále převládá model 
dvou oddělených světů, kde 
školství dělá vývoj a jinde 
je zas byznys. Tady musíme 
podstatně zrychlit. A schop-
nost přetvořit výzkum 
do byznysu, komercionalizo-
vat ho. V tom je velice silná 
Amerika.

motoru, který momentálně 
probíhá, se pohybuje kolem 
400 milionů dolarů. Část 
vývoje se bude realizovat 
v Česku. 

 Jaká část?
Podstatná. Zmíněných 
čtyři sta milionů je celko-
vá investice, veškeré testy 



 Byrokracie je 
problém vždycky 
spíše pro menší 
a střední firmy. Firma 
velikosti GE si s tím 
vždycky poradí.
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Narodil se na Slovensku, kde vystudoval Fakultu 
elektrotechniky a informatiky na Technické 
univerzitě v Košicích. Jeho první profesní 
zkušeností byla práce v IBM Eastern Europe 
ve Vídni a v Praze. Před nástupem do společnosti 
General Electric působil jako prezident asijsko-
tichomořské divize koncernu Hilti v Hongkongu. Tam završil 
své osmnáctileté působení u tohoto výrobce stavebních strojů 
a vrtaček. Odtud se pak v lednu roku 2013 přesunul právě do GE 
na post generálního ředitele GE pro střední a východní Evropu. 
Peter Stračár je ženatý a má tři děti.

Peter  
Stračár (51)

 Věnuje Česko dostatečný 
důraz na výzkum a vývoj? 
A měl by to řídit hlavně 
stát, nebo privátní sektor?
Podíl investic do výzkumu 
a vývoje je u většiny zemí 
střední a východní Evropy 
včetně Česka pod průměrem 
OECD. Takže prostor pro 
růst výdajů tu je. Další věc je, 
jak je ten výzkum organizo-
vaný. A tady platí pro celý 
region, že chybí intenzivní 
propojení privátního a aka-
demického sektoru. Když se 
podíváme na počet patento-
vých přihlášek a vezmeme 
jejich počet jako ukazatel, 
nakolik je nápad nebo ino-
vace komerčně perspektivní, 
není v první stovce žebříčku 
institucí ani jedna ze střední 
Evropy. To už o něčem vypo-
vídá.

 Takže české vnímání 
sebe sama jako národa 
vzdělanců ve světovém mě-
řítku tak úplně neplatí?
Česko mělo v roce 2015 
kolem 220 patentů u Evrop-
ského patentového úřadu, 
Švýcarsko sedm tisíc. Třeba 
na ČVUT je přitom spousta 
zajímavých nápadů. Jde o to 
urychlit komercionalizaci 
a dotáhnout to do prodejné-
ho produktu. A to nejde bez 
privátní sféry. A bez financo-

vání. Otázka je, jak pokrýt ri-
ziko. Čím je technologie prů-
lomovější, tím větší riziko je. 
Takže stát by mohl to riziko 
zčásti financovat a podpořit 
tak zájem investorů. A najít 
lepší model spolupráce 
byznysu a škol, aby se školy 
zapojily do start-upů a byly 
v tomto prostoru podstatně 
dynamičtější.

 Je to české, potažmo 
středoevropské unikum, 
že spolupráce vysokého 
školství a byznysu moc 
nefunguje?
Myslím, že to platí napříč 
regionem, a dokonce i celou 
Evropou, i když západní 
Evropa je v tom o něco dál. 
Je to asi dáno historickým 
vnímáním, jak tu fungují 
školy, co je jejich rolí, co 
je rolí byznysu. Model je 
tu jiný než ve Spojených 
státech. 

 Jak to tam funguje?
Skrze systém venture ka-
pitálu je obrovský přístup 
k privátním penězům pro 
výzkum a vývoj. Ve školách 
je naprosto běžné, že učitelé 
a studenti pracují na výzku-
mu a zároveň mají vlastní 
start-upy. A systém to řeší 
jak právně, tak z hlediska 
patentů a financování. 

 Konkurenceschopnost 
Asie roste takřka expo-
nenciálním tempem. Jak 
na to, aby Evropa nezůstala 
na druhé koleji?
Když se podíváme třeba 
na sektor energetiky, pořád 
neexistuje společný ener-
getický trh. Regulace jsou 
velice komplikované, každá 
země má trochu jinou strate-
gii a výsledkem je naprosto 
nepřehledný propletenec 
volného trhu s regulovaným 
trhem i dotacemi. Tady 
by změna pojetí regulace 
významně pohnula celým 
odvětvím. V Evropě bohužel 
regulace často komplikuje 
investorům situaci.

 A jak je to s byrokracií 
v Česku? Nepřipadá vám 
přebujelá?
Česko je velmi otevřená 
ekonomika. Byrokracie je 
problém vždy spíše pro men-

ší a střední firmy. Firma veli-
kosti GE si s ní vždy poradí.

 Střední Evropa už ge-
neruje poměrně zajímavou 
startupovou scénu. Všímáte 
si zde potenciálních akvi-
zičních cílů?
Akvizicím jsme v každém 
případě otevřeni. GE vyvíjí 
i otevřenou platformu clou-
dového řešení pro průmyslo-
vé aplikace. To je prostor pro 
spoustu kooperací a partner-
ství. Aplikace mohou psát 
start-upy, nezávislé firmy, 
partneři, zákazníci, prostě 
kdokoli. Scéna start-upů 
je pro nás zajímavá, je tu 
spousta nápadů, za kterými 
stojí velmi schopní lidé, 
z nichž někteří se mohou 
stát partnery pro GE.

 V Polsku i v Maďarsku 
jste loni otevřeli digitální 
hub. Neuvažovali jste o ně-
čem obdobném i v Česku?
Neděláme všechno všude, 
protože to není efektivní. 
Snažíme se vždycky zaměřit 
na určité oblasti a vytvářet 
kolem toho klastry, takže 
v Maďarsku máme globální 
operační centrum, částí toho 
je digitální hub. V Česku se 
budeme silně zaměřovat 
na klastr leteckého prů-
myslu. To s sebou může ale 

přinést i spoustu zajímavých 
činností v digitální oblasti. 

 Co se pro váš byznys 
změní s Donaldem Trum-
pem v čele USA?
GE podniká 130 let a za tu 
dobu se lidí ve vedení států 
vystřídalo opravdu hod-
ně. Máme a musíme mít 
schopnost přizpůsobit se tak 
trochu čemukoli. Na našich 
cílech do budoucna se vůbec 
nic nemění. 

 Měl jste nějakou volební 
prioritu? 
Z hlediska GE je důležité, aby 
ekonomika a trhy zůstaly 
i nadále co nejvíce otevřené. 
Trendy jsou někdy opačné, 
ale GE má silnou schopnost 
se přesouvat podle toho, jak 
je to optimální.

 Je na místě obava z izola-
cionismu Ameriky?
To nevím, ale celkově je trend 
dávat k procesu globalizace 
otazník, zda je to skutečně 
správné. Je čím dál více slyšet, 
že by se mělo více hledět 
na národní zájmy. Za posled-
ních deset let nikdy nebyla 
globalizace pod tak velkým 
tlakem jako dnes. Osobně si 
myslím, že uzavírání se světu 
nemůže ekonomické ani tech-
nologické problémy vyřešit.
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n Americké zákony 
dávají prezidentovi 
velké pravomoci v ob-
chodní politice.

Jan Stuchlík

Nejdřív pohrozil německým 
automobilkám zvýšením cel 
na luxusní auta na 35 pro- 
cent, teď tým amerického 
prezidenta Donalda Trumpa 
přišel s nápadem zdanit 
dovoz z Mexika speciální 
daní ve výši 20 procent. 
Ihned po inauguraci stáhl 
americký podpis z transpaci-
fické obchodní dohody TPP 
a v plánu má vyjednání nové 
podoby Severoamerické 
dohody o volném obchodu 
(NAFTA) mezi USA, Kanadou 
a Mexikem.

Americké zákony dávají 
Trumpovi dost pravomocí, 
aby dosavadní obchodní 
politiku USA postavil na hla-
vu. Výši cel sice schvaluje 
Kongres, ale prezident může 
s odvoláním na krizové stavy 
sazby měnit sám podle svého 
uvážení. Dovoluje mu to 
třeba zákon z roku 1917 o ob-
chodování s nepřáteli. 

Jenže USA jsou členem 
Světové obchodní organiza-
ce, v níž se zavázaly k určité 
maximální výši cel. Ty se 
dnes v průměru pohybují 
kolem pěti procent a jsou 
na úrovni tohoto závazku. 
Po jednostranném zvýšení 
cel nad dohodnutou hladinu 
mohou obchodní partne-
ři zažalovat USA u WTO 
a zároveň na americký dovoz 
uvalit odvetná cla. 

Trump může zatáhnout 
USA od obchodní války

Země Množství Kurz

Austrálie 1 19,075

Čína 1 3,679

Dánsko 1 3,633

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,611

Japonsko 100 21,966

Kanada 1 19,286

Maďarsko 100 8,671

Norsko 1 3,030

Polsko 1 6,226

Rusko 100 42,109

Švédsko 1 2,858

Švýcarsko 1 25,276

Turecko 1 6,525

USA 1 25,297

Velká Británie 1 31,724

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 27. 1. 2017 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 67,05 -1,40 

ČEZ 424,00 -0,89 

Erste Bank 782,90 1,41 

Fortuna 92,65 -1,44 

Kofola 405,00 0,75 

KB 887,60 -0,56 

Moneta 82,45 0,79 

O2 CR 265,10 -1,63 

Pegas 822,40 0,91 

Philip Mor. ČR 13 200,00 0,48 

TMR 655,00 0,00 

Unipetrol 190,65 1,19 

VIG 620,20 -1,57

Celkový objem (v tisících korun) 650 126

Akcie na pražské burze 27. 1. 2017 
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Speciální daň na mexický 
dovoz do USA, o níž hovořil 
prezidentův mluvčí Sean 
Spicer, je původně nápad 
republikánských poslanců. 
Jde o úpravu daně z příjmu, 
při níž by příjmy z exportu 
dani nepodléhaly, a naopak 
náklady na import by se 
od základu daně nemohly 
odečíst. Výsledkem by byl 
dotovaný vývoz a zdaněný 

dovoz. Částečně tento me-
chanismus připomíná režim 
daně z přidané hodnoty, kdy 
vývoz je od DPH osvobo-
zen, zatímco z dovezeného 
zboží se daň zaplatit musí, 
připomíná týdeník The Eco-
nomist. Republikáni věří, že 
tento daňový režim nebude 
porušovat mezinárodní 
obchodní dohody. Vedl by 
však k posílení kurzu dolaru, 

NEJISTOTA. Nedokončené haly amerického Fordu v mexické 
poušti u Villa de Reyes.
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Americký Apple nejspíš 
bude muset přehodnotit 
jeden ze svých klíčových 
byznysů. Ačkoli se očekává, 
že za loňský rok oznámí 
rekordní prodeje svých te-
lefonů, situace nemusí být 
tak jednoznačně pozitivní.

I když Apple na podzim 
představil již svou desátou 
generaci iPhonu s označe-
ním 7, která nabízí oproti 
předchozím modelům 
několik vylepšení, pro 
zákazníky není vlajková 
loď jasnou volbou. „Ros-
te poptávka například 
po předchozím modelu 6S,“ 
uvedl analytik bankovní 
společnosti Barclays Mark 
Moskowitz ve svém doporu-

čení pro investory. Podle něj 
jsou uživatelé spokojení se 
svými současnými telefony 
a nepotřebují zařízení s vel-
kou výkonnostní rezervou.

Výsledkem je klesající 
hodnota průměrného 
iPhonu. A to i přesto, že 
současná chlouba firmy 
stojí přibližně o 500 korun 
více, než kolik stál nejlepší 
iPhone 6S Plus.

Dnes tvoří zisky z pro-
dejů iPhonů přibližně dvě 
třetiny příjmů společnosti, 
proto je na jakékoli výkyvy 
firma velmi háklivá. Od-
borníci tak vkládají naděje 
do další generace zařízení 
s displejem přes celé čelo 
telefonu. /tom/   Více E15.cz

iPhone 7 netáhne

aby se efekt daně pro firmy 
kompenzoval.

K zahájení rozhovorů 
s Kanadou a Mexikem o nové 
podobě NAFTA prezident 
nepotřebuje souhlas Kon-
gresu. Ten by schvaloval až 
hotovou dohodu. Předtím by 
mu ovšem poslanci a se-
nátoři museli dát mandát, 
v němž by se vzdali možnosti 
vyjednanou dohodu při 
schvalování měnit. Na od-
stoupení od NAFTA Trumpo-
vi stačí, aby poslal do Ottavy 
a Mexika dopis o výpovědi 
s půlročním předstihem. 
„Pro USA by ale takový krok 
znamenal nástup hluboké 
recese, protože všechny eko-
nomiky už jsou díky dohodě 
silně provázané,“ upozorňuje 
Jason Marczak z organizace 
Atlantic Council. Ve výsledku 
by na Trumpovu politiku 
doplatili ti voliči, kteří ho 
do Bílého domu poslali.

Peru a Kolumbie v sobo-
tu uvedly, že hodlají stát 
za Mexikem v obtížné 
době, kdy se jejich partner 
z Pacifické aliance pře se 
Spojenými státy. Mexický 
prezident Enrique Peña Nieto 
ve čtvrtek zrušil plánovanou 
cestu do USA kvůli Trumpovu 
záměru vybudovat na společ-
né hranici zeď a požadavku, 
aby ji soused zaplatil. V pátek 
spolu lídři o problému hovořili 
telefonicky. Šéf Bílého domu 
údajně pověřil řešením sporu 
svého poradce a zetě Jareda 
Kushnera. /kaf/

Napětí 
na kontinentu roste 
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Chevron

Americký ropný koncern se ve čtvrtém čtvrtletí vrátil po více než roce 
do zisku. Za čtvrtletí vytvořil zisk 415 milionů dolarů ve srovnání s čistou 
ztrátou 588 milionů o rok dříve. Druhému největšímu těžaři v USA k tomu 
dopomohly rostoucí ceny komodit a vlastní kroky ke snižování nákladů. 

Microsoft 

Tržní hodnota americké softwarové společnosti se poprvé od roku 
2000 přehoupla přes hranici 500 miliard dolarů. Hodnota všech jejích 
vydaných akcií dosáhla 510,40 miliardy USD. Akcie reagovaly růstem 
na čtvrtletní výsledky, které překonaly odhady analytiků. (čtk)

Výsledky

právě v prodeji

pod drobnohledem

průšvih!

proč?

dálnice čr se dál  
budují tam, kde se  
nejspíš zbortí

6 rad Světa motorů,  
jak je stavět

265492/17 inzerce

Memento
Letošní rok je rokem volebním, 
což mimo jiné znamená, že se 
na scénu dost možná tradičně 
vrátí téma dodatečného zda-
nění bank v ČR. Téma popu-
lární (vždyť banky vydělávají 
dost) a v našem regionu běžné 

(ve všech okolních zemích je 
nějaká forma bankovní daně 
zavedena). Proč tedy tuto myš-
lenku odmítat?

Primárním účelem zavádění 
bankovních daní byla snaha 
získat od bank prostředky 
na sanaci ztrát, ke kterým samy 
v rámci finanční krize přispěly. 
Proto byla zavedena daň v Ně-
mecku či Rakousku, v zemích, 
které vynaložily na stabilizaci 
bankovního systému stovky 
miliard eur. Proč ale zavedlo 

bankovní daň také Polsko a Slo-
vensko, tedy země, které žádné 
banky nesanovaly? A navíc 
v případě Polska až v roce 2016, 
dlouho po konci finanční krize? 
Samozřejmě proto, že banky 
jsou dobrým terčem pro politiky, 
kteří chtějí snadno a) sbírat 
politické body, b) plnit děravé 
státní kasy. Česká kasa děravá 
není, čímž se vláda koneckonců 
nyní velmi chlubí. Banky jsou tu 
stabilní a žádnou nepřiměřeně 
vysokou systémovou hrozbu pro 

stát nepředstavují. Extra zdaně-
ní by tak u nás mělo nepokrytě 
jasné důvody: získat politické 
body a přijít snadno k dodateč-
ným zdrojům, které lze projíst. 
Jak ale ukazuje situace v Polsku, 
tato strategie je nebezpečná.

Polský bankovní trh patřil 
ještě donedávna ke stabilním 
pilířům evropského systému, 
právě spolu s českými bankami. 
Stačily dva roky a polské banky 
řeší problémy, na které v koneč-
ném důsledku nedoplácí nikdo 

jiný, než polský občan. Banky 
optimalizují náklady (propou-
štějí), upravují úvěrovou a po-
platkovou politiku, ratingové 
agentury zhoršují hodnocení 
Polska, MMF varuje před nega-
tivním vlivem daně na polskou 
ekonomiku... Dalo by se říci, 
že když polské banky nezažily 
žádnou vážnou bankovní krizi, 
museli si ji politici vyrobit sami. 
Chceme to snad i u nás?
Autor je hlavním 
investičním stratégem Cyrrusu

Z parketu

Marek Hatlapatka

BP: Elektrovozy ropu neohrozí 
Rostoucí množství elektro-
mobilů a automobilů na al-
ternativní pohony nemusí 
znamenat klesající poptávku 
po ropě. Odhaduje to britská 
energetická společnost BP. Ta 
očekává, že počet elektro-
mobilů v roce 2035 dosáhne 
téměř sta milionů vozů. To 
však podle BP není rozhodu-

jícím faktorem. Energetickou 
potřebu v segmentu dopravy 
bude ovlivňovat hlavně Asie. 
V mnohých regionech do-
chází k přesunu značné části 
obyvatelstva do střední třídy, 
a s tím souvisejícímu nákupu 
prvního auta

Počet vozidel tak drama-
ticky vzroste a to je důvod, 

proč BP očekává pokračující 
poptávku po energetických 
zdrojích. Ta by měla do roku 
2035 vzrůst o třetinu. Její  
množství vytvářené z fo-
silních paliv sice poklesne, 
i tak ale budou neobno-
vitelné zdroje obstarávat 
přibližně tři čtvrtě veškeré 
energie. /tom/    Více E15.cz

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/poptavka-po-rope-poroste-elektromobily-na-tom-nic-nezmeni-tvrdi-kolos-bp-1328163
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n Výnos prezidenta 
USA o přísnějším pro-
věřování imigrantů 
vzbudil ostrou domácí 
i mezinárodní kritiku. 

Americký prezident Donald 
Trump ještě před víkendem 
pozastavil s okamžitou plat-
ností na 120 dnů program 
svého předchůdce Barac-
ka Obamy pro přijímání 
uprchlíků. Dále do odvolání 
zakázal vstup migrantům ze 
Sýrie a na 90 dní občanům 
dalších šesti zemí, s nimiž 
jsou spojeny obavy z tero-
rismu. Omezení zakrátko 
vzbudilo zmatky v letecké 
dopravě a protesty po celém 
světě.

„Zavádím nová prověřo-
vací opatření, abych udržel 
radikální islámské teroristy 
mimo Spojené státy. Nechce-
me je tady,“ řekl prezident 
při podpisu příkazu. Podle 
amerického ministerstva 
zahraničí se opatření týká 
Íránu, Iráku, Libye, Somál-
ska, Súdánu, Sýrie a Jemenu, 
tedy zemí s převážně mus-
limským obyvatelstvem.

CHAOS V AEROLINKÁCH
Trumpovo nařízení zasko-
čilo především leteckou 
dopravu. Vstoupit do USA 
tak například nemohly 
posádky leteckých společ-
ností z dotčených zemí, tedy 
Íránu, Iráku, Libye, Somál-
ska, Súdánu, Sýrie a Jemenu. 
Světové aerolinky začaly 
po vydání výnosu odmítat 
pasažéry z daných zemí. 
Americké ministerstvo pro 

vnitřní bezpečnost uvedlo, 
že opatření postihlo asi 375 
cestujících, z nichž 109 už 
bylo na cestě a 173 aerolinky 
vůbec neumožnily nastoupit 
na palubu.

Mluvčí francouzského 
dopravce Air France sdělil 
televizi LCI, že požadavku 

americké strany se musejí 
podřídit všechny aerolinky. 
ČSA nicméně zatím od své-
ho amerického partnera, 
společnosti Delta Airlines, 
žádné informace v souvislos-
ti s Trumpovým nařízením 
neobdržely, sdělil mluvčí 
ČSA Daniel Šabík.

Nejasnosti stále panují 
okolo držitelů takzvaných 
zelených karet, které umož-
ňují žít a pracovat v USA. 
S jejich majiteli s pasy z do-
tčených zemí, kteří se chtěli 

vrátit do USA, zacházejí 
na různých letištích různě.

První se vzpamatoval 
newyorský federální soud, 
který dočasně zakázal vyhoš-
ťování cizinců, kteří již jsou 
na území USA a Trumpův vý-
nos se na ně vztahuje. Ochrá-
nil tak před výkonem příkazu 

stovky lidí, které úřady 
většinou zadržely na letištích 
s platnými americkými vízy 
a hrozila jim deportace.

MEZINÁRODNÍ NESOUHLAS
Prezidentský výnos o migraci 
vzbudil ostrou domácí i me-
zinárodní kritiku. Německá 
kancléřka prostřednictvím 
svého mluvčího zdůraz-
nila, že podle ní boj proti 
terorismu „neospravedlňuje 
obecnou podezíravost vůči li-
dem z konkrétního prostředí 

nebo konkrétního vyznání.“ 
Britská premiérka Theresa 
Mayová v sobotu uvedla, že 
s „tímto přístupem“ nesou-
hlasí. V Británii také vznikla 
petice, která požaduje, aby 
Trumpovi nebyla umožněna 
státní návštěva země, neboť 
by to kvůli jeho „prokázané 

misogynii a vulgaritě“ uvedlo 
do rozpaků královnu Alžbětu 
II. Je na ní zatím přes 300 tisíc 
podpisů a parlament nyní 
musí zvážit, zda se jí bude 
zabývat.

Kanadský premiér Justin 
Trudeau v sobotu na Twitte-
ru napsal, že Kanada uprch-
líky vítá a nehledí na jejich 
vyznání. Znepokojení nad 
Trumpovým krokem vyjádři-
la také Francie.

Proti omezením protesto-
valy také Írán a Irák, kterých 

se týká. Zahraniční výbor 
iráckého parlamentu vládu 
vyzval, aby přijala reciproč-
ní opatření. Írán už v sobotu 
oznámil, že znemožní ob-
čanům USA vstup do země 
v odvetu za americké opatře-
ní s výjimkou osob, které už 
mají íránská víza.

Trump v neděli noviná-
řům řekl, že příkaz není 
namířen proti muslimům 
a že podle jeho názoru opat-
ření zatím funguje dobře. 
Migranty podle něho země 
začne opět přijímat ve chvíli, 
kdy zpřísní nedostatečně 
pečlivé prověrky žadatelů 
o azyl. Včera na Twitteru 
napsal, že USA potřebují 
silné hranice. „Podívejte, co 
se děje v Evropě, a vlastně 
v celém světě: jaký binec,“ 
dodal. /čtk, kaf/ Sledujte E15.cz

Amerika zavřela dveře cizincům

PROTESTY. V USA proti výnosu protestovali členové Demokratické strany a demonstrace se konaly také před americkými letišti. Protes-
tovala ale i vedení mnoha technologických firem zaměstnávajících řadu cizinců.  Snímek je z mezinárodního letiště v San Francisku.
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SPD potvrdila Schulze jako 
kandidáta na kancléře
Bývalý šéf Evropského par-
lamentu Martin Schulz (61)
bude kandidátem sociální 
demokracie na německého 
kancléře. Včera o tom roz-
hodlo předsednictvo strany. 

Ve vůbec prvním a obsáh- 
lém projevu po svém potvr-
zení kancléřským kandi-
dátem SPD Schulz mimo 
jiné vyzval k větší solidaritě 

uvnitř EU v otázce migrace. 
Velmi nelichotivě se v této 
souvislosti vyjádřil o sester-
ské straně CDU, bavorské 
Křesťanskosociální unii 
(CSU). Označil ji za „nejhlasi-
tějšího stoupence“ nesolida-
rity v Evropě, „podlézajícího 
a tleskajícího“ maďarskému 
premiérovi Viktoru Orbáno-
vi. Označil to za „otevřenou 

urážku zájmů“ Německa. 
SPD je nyní s CDU/CSU čle-
nem vládní koalice.

Původně se jako o kan-
didátovi SPD na kancléře 
mluvilo o vicekancléři a nově 
jmenovaném ministru za-
hraničí Sigmaru Gabrielo- 
vi (57). Ten se ale o funkci 
kancléře ucházet nebude 
a odejde i z čela SPD. /čtk/

V ZÁŘÍ. Kandidát sociálních demokratů bude mít v září největšího 
soupeře v současné kancléřce Angele Merkelové.
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Marek  
Schwarzmann

Stranu připravil

INŽENÝŘI A VIZIONÁŘI z newyorské společnosti Arconic 
publikovali vizi toho, co by do roku 2062 rádi postavili. Zaujali 
téměř pětikilometrovým mrakodrapem z materiálů, které jsou 
ještě ve vývoji, nebo nedávno vstoupily na trh. Patří k nim již 
hotové nátěry pohlcující smog či výklopné celoskleněné bal-
kony Bloomframe. Věž je součástí širší kampaně The Jetsons, 
pocty futuristickému komiksu ze šedesátých let minulého sto-
letí. Firma chce mrakodrap poskládat z dílů vytištěných na 3D 
tiskárně. Jen tak bude možné dosáhnout závratné pětikilome-
trové výše tak, aby stavba spolehlivě odolávala povětrnostním 
podmínkám.

SUPERMRAKODRAP

n Drobnému chovné-
mu ptáku lidé křivdí, 
když z něj dělají ar-
chetyp hlouposti.

Odlišné osobnosti v rámci 
skupiny dokážou podle po-
třeb manévrovat či přechyt-
račit soupeře, v některých 
případech lze dokonce sledo-
vat machiavelistické sklony. 
Řeč není o dětech v před-
školním věku, ale o kuru 
domácím – přesněji o tom, 
jak nejpočetnějšího domes-
tikovaného tvora na světě 
představil průzkum v rámci 
projektu The Someone. 

n Transfuze mladé 
krve údajně zlepšuje 
zdravotní stav starší-
ho organismu. Zbývá 
to už jen dokázat. 
A zpeněžit. 

Doktoři Jesse Karmazin 
a David Wright založili 
v kalifornském Monterey 
společnost Ambrosia. Jako 
stejnojmenný nápoj z řecké 
mytologie by jejich firma 
měla mít co do činění s pro-
dloužením života, omla-
zením, ba přímo s nesmr-
telností. Ambrosia získala 
povolení k nestandardním 
klinickým pokusům na li-
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POSTULÁT. Mladá krev 
dodaná starému organismu prý 
vede k omlazení. Důkaz (zatím) 
schází.

Byznys s omlazováním v upířím stylu startuje
dech: za osm tisíc dolarů 
zájemcům během dvou dní 
vpraví do těla infuzí 1,5 litru 
krevní plazmy od dárců mezi 
16 a 25 roky života. 

Karmazin se opírá o dří-
vější testy, u nichž lékaři 
pozorovali zlepšení zdra-
votního stavu a pohybových 
i kognitivních funkcí pokus-
ných subjektů. Byly to ale jen 
staré myši, které dostávaly 
infuze od mladých „dárců“. 
U lidí je výsledek nejasný.

Karmazin vychází ze 
zkušeností, které získal jako 
student medicíny a inter-
nista v Národním institutu 
stárnutí při transfúzích. 
„Někteří pacienti dostali 
krev starších lidí, někteří 
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Slepičí mozek  
vůbec není hloupý

„Potvrdili jsme dokonce, 
že disponují dedukcí, která 
se u lidí vyvíjí zpravidla až 
po sedmém roku života,“ 
vysvětloval vedoucí projektu 
Lori Marino v odborném 
časopisu Anima Cognition. 
Výzkum prokázal, že slepice 
se v určité míře orientují 
i v matematice. 

Trénovaná kuřata dokáza-
la rozlišovat množství zrní 
a přizpůsobovat mu jednání. 
Vědci kuřata cvičili k vyko-
návání série úkonů, kur se 
v nich pak překvapivě snad-
no orientoval. Z výzkumu 
rovněž vyplynulo, že pták 
disponuje sebeovládáním, 

NEPODCE-
ŇOVAT! Tito 
tvorové, jak 
doložili vědci, 
umějí počítat, 
pletichařit 
i ovládat se.

mladších. Měl jsem možnost 
vypracovat na základě toho 
vlastní statistiku, jejíž vý-
sledky byly opravdu úžasné,“ 
sdělil webu Business Insider 
s tím, že získaných poznatků 
hodlá využít v terapeutic-
kém postupu.    

„K tomu, že procedura 
pacientům něco přinese, 
neexistuje jakýkoli klinický 
podklad,“ ohradil se proti 
Karmazinovu byznysu v ča-
sopise Science neurolog ze 
Stanfordovy univerzity Tony 
Wyss-Coray.  Ten v roce 2014 
jako jeden z prvních dělal 
pokusy s podáváním mladé 
plazmy myším. 

Karmazin nicméně tvrdí, 
že jeho omlazovací metodu 

podstoupily tři desítky lidí. 
Těm před zákrokem testoval 
krev na řadu biomarkerů, 
aby vykazovaly co nejvyšší 
shodu s plazmou, kterou 
obdrží. Tito jedinci pak prý 
subjektivně tvrdili, že se jim 
zlepšilo například soustře-
dění nebo svalový tonus. 
Když prý vše půjde dobře, 
Karmazin v průběhu roku 
shromáždí plánovaných šest 
stovek zájemců, a tak získá 
dostatečný statistický vzo-
rek pro svou studii.

které mu ve výsledku zajistí 
lepší odměnu – v tomto 
případě v podobě objemnější 
dávky zrní. Vědci se zaměřili 
rovněž na analýzu chování 
a komunikace: odhalili  
24 zvukových signálů, jež 
pták používá. Souběžně s tím 
identifikovali několik druhů 
postojů, které v komunikaci 
sehrávají informační roli. 
Stejně jako ostatní zvířata 
i kuřata velmi dobře vnímala 
časové intervaly a podle 
nich „předpokládala“ vývoj 
dalších událostí. 

A tak nadávat někomu 
do slepičích mozků nakonec 
může být i lichocením.



Tvář dne 

 Ty, kteří utíkají před perzekucí, 
terorem a válkou, Kanada přivítá, 
nehledě na náboženské vyznání,

řekl kanadský premiér  
Justin Trudeau
str. 12
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Sobotka vsadí na sílu pudu
To, co bylo jasně cítit ve vzduchu hned po debaklu ČSSD 
v krajských volbách, se v sobotu oficiálně potvrdilo. 
Centrum stranického odporu se přesunulo z jihu Moravy, 
zdecimovaného volební porážkou, na jih Čech, kde strana 
při vší bídě solidně uspěla. Poselství jihočeské stranické 
konference lze v mírné nadsázce číst tak, že podle organi-
zace vedené hejtmanem a Sobotkovým kritikem Zimolou 
by pro stranu byl lepší žádný předseda než ten současný.

Sobotka se po volbách hodně snažil stranu uklidnit 
a postavit do latě a přinejmenším navenek se mu to skoro 
povedlo. Skoro. Jihočeská volba (včetně nominace Jeroný-
ma Tejce na prvního místopředsedu) ukázala, že většímu 
projevu odporu stojí v cestě spíš pud politické sebezáchovy 
než spokojenost se stávajícím vedením. Právě na tento 
pud bude Sobotka 10. března na stranickém sjezdu sázet 
víc než na co jiného. Jak ale ukázali Jihočeši, bude mít 
v Brně zatraceně horkou půdu pod nohama.
 Martin Čaban

Já vím, že stahovat hudbu z internetu je nelegální. Ale sám jsi 
říkal, že ten děs, co poslouchám, není hudba.

TOP 09  
bojuje  
o přežití
TOP 09 představila v sobotu 
svůj střednědobý program. 
Smyslem je prý vyvolat 
diskuzi o směřování země 
a na základě připomínek 
vytvořit volební program. 
Může to topku vystřelit 
na vzestupnou dráhu?

Strana prochází největ-
ší krizí od svého vzniku 
před osmi lety. Tehdy byla 
vytvořena na základě křehké 
koalice tří proudů: Kalous-
kových lidovců, Schwar-
zenbergových městských 
levicových liberálů a amorf-
ních Starostů a nezávislých. 
Tento amalgám fungoval, 
protože v české pravicové 
politice vždy existoval du-
alismus jedné tvrdší (ODS) 
a jedné měkčí pravicové 
strany (ODA, Unie svobody). 
Zklamaní pravicoví voliči 
se přelévali od jedné strany 
ke druhé, takže celkem 
obstojně pracoval princip 
spojitých nádob. V roce 2009 
byla na „měkčí“ straně pra-
vicové politiky díra a právě 
tu pohotově zaplnila TOP 09. 
Rok nato se nejen dostala 

do parlamentu, ale rovnou 
přijala i důležitou vládní roli. 

Jenomže klasický poli-
tický dualismus na pravici 
přestává fungovat. Pravi-
coví voliči začali houfně 
migrovat i k Babišovu hnutí 
ANO. Od voleb roku 2010 se 
systematicky propadá nejen 
celkový součet hlasů pro 
ODS a TOP 09, ale topka se 
v průzkumech dostává i ne-

bezpečně blízko k pětipro-
centní hranici volitelnosti.

Zlom nastal před více než 
rokem, kdy TOP 09 tváří 
v tvář evropské imigrač-
ní krizi začala kopírovat 
politiku Angely Merkelové. 
Současně ani o milimetr 
nepřehodnotila přístup 
k evropské integraci a přijetí 
eura. Navíc straně upadla 
její regionální noha v podobě 
Gazdíkových Starostů. Vý-
sledkem je vpravdě existen- 
ční boj o záchranu.

Vize 2030 je pokusem to 
zvrátit. Jsou tu přitažlivé 
a ambiciózní cíle – zvýšit 
platy učitelů o polovinu, 

snížit počty úředníků 
o třetinu, zavést vysokorych-
lostní železnici Praha–Brno, 
pořádat elektronické volby. 
Úplně čistou fikcí je snad jen 
heslo, že by nás tento „sou-
bor opatření“ mohl výrazně 
přiblížit životní úrovni Ně-
mecka. K tomu totiž chybí to 
základní: jak se Česko může 
přiblížit k Německu, které 
vyváží do celého světa hoto-
vé výrobky s obří přidanou 
hodnotou, zatímco Česko 
zůstává státem, který vyváží 
polotovary s minimálními 
zisky? Navíc se má podle 
vize 2030 Česko stát zemí, 
která se zbaví své měny, 
přijme euro a bude ještě více 
podřízena jiným ekono-
mickým cyklům. V tomto 
ohledu tedy TOP 09 zůstává 
zaseknutá v jiné době.

Rozhodně je ale dobře, když 
strana nahlas říká: toto je náš 
program, diskutujme o něm.  
Problémem TOP 09 ovšem 
není nedostatek programu. 
Je jím hlavně pozice na po-
litickém trhu ve chvíli, kdy 
tradiční vazby a orientace 
padají a voliči experimentují 
se svými hlasy. V tu chvíli 
musí strana nabídnout něco 
výrazně a překvapivě jiného 
než jenom program. Je to 
otázka důvěryhodných lídrů. 
Předseda Miroslav Kalousek je 
velkou polistopadovou osob-
ností, ale marná sláva – ostře 
polarizující role se s tou před-
sednickou moc nepřekrývá.

Autor je komentátorem týdeníku Reflex

Komentář

Bohumil Pečinka

| 14 | NÁZORY A KOMENTÁŘE

Hlavním problémem 
TOP 09 není 
nedostatek programu. 
Je jím ztráta pozice 
na novém politickém 
trhu.
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Íránec může přijít kvůli 
Trumpovi o Oscary 

Zákaz vstupu obyvatel 
některých zemí do USA se 
může podepsat i na úno-
rovém oscarovém ceremo-
niálu. Americká filmová 
akademie má obavy, že 
íránský oscarový režisér 
Asghar Farhádí nebude 
moci kvůli kroku prezi-
denta Donalda Trumpa 
přijet na slavnostní 
předávání cen do Los 
Angeles.

Zemřel britský herec 
John Hurt
Ve věku 77 let zemřel 
britský herec John Hurt, 
známý například díky 
rolím ve filmech Vetře-
lec a Sloní muž. Hurt je 
držitelem mnoha ocenění 
včetně Zlatého glóbu 
za vedlejší roli ve filmu 
Půlnoční expres (1979) 
a ceny Britské akademie 
filmové a televizní tvorby 
za celoživotní dílo (2012).

Noty Dvořákovy Rusalky  
míří do New Yorku
Jediný autentický notový 
záznam opery Rusalka 
Antonína Dvořáka poprvé 
opustí Českou republiku 
a vydá se na cestu do Spo-
jených států. Výstava 
v Českém národním domě 
v New Yorku, kam dílo 
zamíří, začne 1. února 
a potrvá zhruba tři týdny. 
/čtk/

Krátce

n Nejvíce ocenění si 
z letošního ročníku 
cen kritiky odnes-
lo černobílé drama 
Já, Olga Hepnarová. 
Dokumentem roku 
2016 se stal Normální 
autistický film Miro-
slava Janeka.

Stanislav Šulc

Zajímavou remízou skončil 
sedmý ročník Cen české 
filmové kritiky. Za nejlepší 
snímek uplynulého roku kri-
tici zvolili jednoho z favoritů, 
Rodinný film režiséra Olma 
Omerzua a producenta Jiřího 
Konečného. 

„Vážím si této ceny, protože 
cesta našeho filmu nebyla 
vůbec snadná a pro mnohé 
bylo dost těžké věřit, že 
ve výsledku bude snímek 
fungovat,“ poděkoval produ-
cent snímku, který se vymyká 
běžné tuzemské tvorbě a byl 
s úspěchem vysílán na ně-
kolika zahraničních pře-
hlídkách. Snímek si zároveň 
vysloužil cenu za scénář.

Největší počet ocenění si 
ale ze sobotního slavnostní-
ho večera odnesl druhý velký 
favorit, psychodrama Já, 
Olga Hepnarová. Černobílý 
snímek o skutečné vražed-
nici popravené v sedmde-
sátých letech v tehdejším 
Československu za usmrcení 
12 osob získal hned čtyři 

Kritici zvolili Rodinný film

n Brazilská legenda 
patří k nejvýznamněj-
ším metalovým kape-
lám všech dob. Desky 
Roots se prodaly dva 
miliony kopií. 

Stanislav Šulc

Prvních sedm nahrávek 
Sepultury se znovu dostává 
na trh. Šest dlouhohrajících 
desek a úvodní demo Bestial 
Devastation vychází v kolek-
ci The Roadrunner Albums: 
1985−1996, a to vedle formátu 

CD i na vinylových deskách. 
Kolekce nabízí alba, na kte-
rých se jako jeden z hlavních 
autorů podílel zpěvák Max 
Cavalera. Po desce Roots 
(1996) kapelu ve zlém opustil.

První nahrávky brazilské 
Sepultury patří k tomu nej-
zajímavějšímu, co na mladé 
metalové scéně vzniklo. 
Počátky kapely v polovině 
osmdesátých let byly srovna-
telné s rodící se americkou 
scénou. Vrcholná alba přišla 
v devadesátých letech, kdy již 
Sepultura patřila ke globálně 
úspěšným kapelám. Na albu 
Chaos A. D. z roku 1993 přišla 

Počátky Sepultury vycházejí na vinylu

VÍTĚZOVÉ. Nejlepším snímkem roku 2016 zvolili kritici Rodinný film slovinského režiséra Olma 
Omerzua (vlevo) a producenta Jiřího Konečného.
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ceny, a to včetně druhé nej-
prestižnější za režii. Dvojice 
debutujících režisérů Tomáš 
Weinreb a Petr Kazda se ga-
lavečera nezúčastnila, cenu 
za režii a také pro objev roku 
za ně převzal producent 
filmu Vojtěch Frič. 

Snímek dále vynesl cenu 
za nejlepší audiovizuální po-
čin polskému kameramanovi 
Adamu Sikorovi a předsta-
vitelce hlavní role Michalině 
Olszanské. „Ráda bych podě-

kovala dvěma dívkám, bez 
nichž by Olga neexistovala, 
Hedvice Řezáčové a Šárce 
Vaculíkové, protože daly 
Olze hlas,“ uvedla v děkova-
cí řeči talentovaná polská 
herečka. 

Nejlepším hercem se 
v konkurenci Jiřího Bartošky 
a Karla Rodena stal dlouho 
opomíjený představitel zá-
porných rolí Miroslav Hanuš 
za výkon ve snímku Nikdy 
nejsme sami.

Ceny organizuje Sdružení 
českých filmových kritiků, 
aby upozornilo na nejlepší 
počiny roku. Celkem hlasuje 
přes padesát publicistů. 
Vedle snímků uváděných 
v kinech se snaží věnovat 
dílům televizním a uvádě-
ným v takzvané alternativní 
distribuci. V kategorii mimo 
film zvítězil seriál HBO Pus-
tina. Nejlepším dokumentem 
kritici zvolili Normální auti-
stický film Miroslava Janeka.

Sepultura s obměněným 
zvukem a povedlo se jí dostat 
i do mainstreamových vod.

Ještě větší dopad mělo 
následující album Roots. 
Sepultura na něm prolnula 
metalový zvuk s tradičním 
brazilským folklorem, záro-
veň se na Roots podílelo hned 
několik hudebníků z rodící 
se nu-metalové scény (třeba 
část skupiny Korn). Sepultura 
využila popularity formátu 
videoklipů a skladby jako 
Roots Bloody Roots či Rata-
mahatta se dostaly do globál-
ních hitparád. Alba Roots se 
prodaly dva miliony kopií.
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ZNAMENÍ OHNIVÉHO KOHOUTA je zasvěcen nový lunární rok, který Číňané po celé 
zemi v noci na sobotu mohutně oslavovali. Miliony lidí zamířily do chrámů, zapalovaly 
vonné tyčinky, modlily se za štěstí a zdraví a navštěvovaly příbuzné a známé. Vláda 
očekávala až tři miliardy přesunů. Pekingské úřady vyzývaly obyvatele – leckdy marně 
– aby odpalováním ohňostrojů dál neznečisťovali vzduch. Metropole se tak probudila 
do smogu. V centrální provincii Che-nan úřady ohňostroje ve městech rovnou zakázaly.   
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